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americký velvyslanec
26. 4. 2012; autor: Helena Stinglová; rubrika: i-Forum informuje
O tom, jak bojuje administrativa prezidenta Baracka Obamy s korupcí, hovořil se studenty americký velvyslanec Norman
L. Eisen. Na pozvání studentského spolku Common Law Society vystoupil na Právnické fakultě UK ve středu 25. dubna.
„Nikdo nesmí od lobbistů přijmout vůbec nic. Žádné vstupenky na fotbal, žádné pozornosti, prostě nic,“ odříkával Norman
L. Eisen základní pravidlo všech, kdo pracují v týmu amerického prezidenta.

Před nástupem do Obamovy administrativy musí všichni podepsat jakýsi etický kodex, který jasně stanovuje nepřípustné
jednání pracovníků, včetně korupce. Ambasador studentům, mezi kterými seděl i senátor Petr Pithart, vysvětlil, že každý
člen Obamova týmu musel navíc vyplnit a na internetu zveřejnit majetkové přiznání. Díky tomu se snadno dohledá ten,
komu se jeho jmění začne podezřele rozrůstat. Studenty toto opatření velice zaujalo a v následné debatě se na pravidla
jeho fungování detailně vyptávali.
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Jednoho ze studentů například zajímalo, jestli tento systém umí zabránit tomu, aby případné úplatky nedoputovaly na
účet rodinného příslušníka zaměstnance Bílého domu. Velvyslanec však odvětil, že přiznání musí pracovník zveřejnit i
za celou svou rodinu. „Je to velmi detailní listina, její vyplnění vám zabere týdny. Nikdo to nesnáší,“ usmíval se Eisen.
„Je to ale pravidlo číslo jedna amerického prezidenta, dodržet to musí všichni,“ podotkl velvyslanec.
Eisen zdůraznil, že nejlepším způsobem zachování čistoty politického prostředí je to, když se lidé vyhnou jakémukoliv
kontaktu s lobbisty. Z toho důvodu se na internet vyvěšuje seznam všech, kdo do Bílého domu vejdou. Navíc se
zveřejňuje i přesný čas, který v Kapitolu strávili. Každý má pak možnost se přesvědčit, kdo je v Bílém domě „jako doma“.
Norman L. Eisen svou politickou kariéru založil právě na boji s korupcí. Studenty proto zajímalo, jak se cítil, když
přicestoval do České republiky. „Nebyl jsem překvapen situací tady ale spíš tím, jak moc se tím lidé zabývají,“ podotkl
velvyslanec. „To, co mě tady překvapilo, je, že média nebývají vždy úplně fér,“ zamyslel se. Konkrétní tuzemské kauzy
však ambasador odmítl komentovat. Nakonec vyzval studenty, aby před ničím nezavírali oči. „Vy jste ti, kdo to můžou
změnit,“ zamířil po americku prstem do zaplněné posluchárny Právnické fakulty UK.


